
 
 
  

 

 

El 13 de març   2023 a les  19h,  es reuneix a la sala telemàtica la Comissió Municipal 
pel Benestar de les persones amb  discapacitats (CMBPD).  
Sala: 
https://us06web.zoom.us/j/85937097865?pwd=N3pqbFNLNEFwV0xPcG1ub
1NXc24xZz09  
 
PERSONES ASSISTENTS:  Montse Arroyo ( Regidora del Servei d’igualtat i Cooperació),  
Rosa Esteban-Milà (Tècnica d’Igualtat), Eva Bagan (Entrem), Esperança Sogas (El Turò), 
Trinitat Bové (Autisme en futur), Carme Garrido (Entretots), Judith Ros (Fundació Pro-
Penedès), i Julia Berezo (Mas Albornà). 
 
No poden assistir: Gemma Sadurní (l’Espiga), Laura Parés (Univers Penedès).  
 

PUNTS DE L’ORDRE DEL DIA: 

• Preparació Mostra d’entitats i exposició Capacitats 2023 al fòrum Berger. 

• Activitats pel nou Catàleg dels centres de primària. 

• Memòria 2022 

• Accions de la  Diagnosi: Anàlisi de present i futur de les persones amb    

             discapacitat amb perspectiva feminista. Diputació de Barcelona. 

• Torn obert d’intervencions 

La regidora Montse Arroyo obre la sessió de la comissió, agraint la disponibilitat de les 

entitats assistents a l'horari de tarda. Comenta que possiblement en la pròxima trobada 

es podrà fer en l'horari habitual de matins. 

Es decideix aprovar l'acta de la passada trobada de la Comissió i afegir les valoracions 

escrites de les entitats que no varen poder assistir, com Entretots i Univers Penedès. 

El primer tema de la reunió és la preparació de la mostra d'entitats i exposició Capacitats 

2023 al fòrum. 

La Rosa Esteban-Milà comenta que va parlar amb la persona responsable del Fòrum per 

visitar l'espai i parlar de les possibilitats d'organització de l'exposició. Per tal de fer-ho 

només cal concretar una data i proposar-la al Fòrum Berger. La majoria d'entitats els hi 

va millor els matins. Després de veure diferents possibilitats de dates. Es concreta que 

les entitats diran per correu la data consensuada per totes les persones de les entitats. 

 

https://us06web.zoom.us/j/85937097865?pwd=N3pqbFNLNEFwV0xPcG1ub1NXc24xZz09
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L'Eva Bagan exposa que és important trobar-se totes les entitats a l'espai del Fòrum i fer 

una pluja d'idees. 

La regidora comenta que és necessari que el disseny i les idees sobre l'exposició siguin 

plantejades amb temps suficient per resoldre qüestions d'administratives i 

pressupostàries. Els tempos per l'organització de noves propostes a l'administració local 

són aproximadament de sis mesos mínim. 

L'Esperança Foix (El Turó) planteja que poder des de la seva entitat estan pensant de fer 

alguna cosa més participativa. Com canviar els formats de fotografia pel d'un 

curtmetratge. 

La regidora comenta que sabent la proposta amb temps es pot mirar s'hi ha possibilitats 

d'utilitzar uns televisors que hi ha a cooperació o el mateix espai del fòrum si disposa de 

pantalles o monitors. 

Abans de passar al segon punt. 

La Rosa Esteban-Milà comenta que ha preguntat a via pública si es pot reservar l'espai 

de davant del fòrum Berger per fer la Mostra d'entitats: En aquest apartat l'han informat 

que l'ús de la via pública de la rambla nostra senyora és prevalent pels paradistes, tant 

si són els de Santa Llúcia, com si són paradistes del mercat del dissabte. També a hores 

d'ara, no saben, encara, com s'organitzarà el mercat del dissabte del dia 2 de desembre 

de 2023. En tot cas entre regidories podrien conversar sobre el tema. 

El dia d'anar al Fòrum podríem mirar-nos bé l'espai tant de davant del Fòrum, com el del 

carrer del costat (Izolia) 

L’Eva Bagan (Entrem)  proposa de fer una parada de les entitats. Després de diferents 

visions i opinions, es  decideix que entre la Montse Arroyo i la Rosa Esteban-Milà 

preguntaran si les entitats podrien disposar d’un espai per muntar un estant de la 

Comissió i si això tindria costos econòmics.  

Diferents entitats (Julia de Mas Alborna, Carme Garrido d’entretots i Eva Bagan) 

comenten que l’important poder seria aconseguir un espai a la via publica per visualitzar 

i sensibilitzar amb els temes de les entitats de la Comissió. El dia 2 de desembre es veu 

com una data adequada per la inauguració de l’exposició  i la mostra.  

La Montse Arroyo presenta el següent punt:  Activitats pel nou Catàleg dels centres de 

primària. 

L'Eva Bagan (Entrem) proposa de fer una parada de les entitats. Després de diferents 

visions i opinions, es decideix que entre la Montse Arroyo i la Rosa Esteban-Milà 

preguntaran si les entitats podrien disposar d'un espai per muntar un estant de la 

Comissió i si això tindria costos econòmics. 



 
 
  

 

Diferents entitats (Júlia de Mas Albornà, Carme Garrido d'entretots i Eva Bagan) 

comenten que l'important poder seria aconseguir un espai a la via publica per visualitzar 

i sensibilitzar amb els temes de les entitats de la Comissió. El dia 2 de desembre es veu 

com una data adequada per la inauguració de l'exposició i la mostra. 

La Montse Arroyo presenta el següent punt: Activitats pel nou Catàleg dels centres de 

primària. 

Es comenta de posar una data límit per enviar noves activitats pel catàleg de primària. 

Caldria tenir-lo fet i enviat a tot tardar el mes de maig. El curs passat es va fer arribar a 

finals de maig. I el curs 2021-22 va ser el setembre. 

La Carme Garrido (Entretots) comenta que volen canviar l'activitat. També demana que 

se l'enviï l'enllaç de Drive. 

L'Eva Bagan, comenta que arran d'una nova contractació tècnica, la seva entitat Entrem, 

estan pensant de crear activitats per les escoles. 

Esperança Foix, pregunta a la regidora si n'hi ha subvencions per fer activitats a les 

escoles de primària. La Montse Arroyo pren nota per veure si des de la comissió hi ha 

pressupost per fer tallers. 

Els diferents comentaris aclareixen que les entitats reben subvencions per fer 

sensibilització i conscienciació a la població per part de Serveis socials o salut de 

l'Ajuntament. 

El pressupost de la comissió municipal pel benestar de les persones no té pressupost per 

aquestes qüestions. 

Es passa al tema de la memòria. La Rosa Esteban-Mila comenta que l'està fent i que 

hauria de tenir les valoracions de les activitats a les escoles per part de les entitats abans 

del mes d'abril per poder-la tancar i passar a altres temes de la comissió. 

Cada entitat té un format de valoració, perquè a vegades ha de justificar a ens públics la 

seva tasca formativa per aconseguir subvencions. 

Es concreta que les entitats que fan activitats als centres educatius passaran les 

valoracions com més aviat millor per poder tenir la memòria el mes d'abril i penjar-la al 

Drive. Mas Albornà ja ha fet arribar la valoració. 

Arribem al punt de les accions de la Diagnosi: Anàlisi de present i futur de les persones 

amb discapacitat amb perspectiva feminista. Diputació de Barcelona. 

S'informa que l'estudi està fent la recollida de dades a través de les enquestes, el dia 20 

de març serà la data límit. Aquests dies s'està iniciant la concreció de les entrevistes 

individuals a les dones amb discapacitat. 



 
 
  

 

La calendarització de l'estudi va una mica endarrerit, i en lloc de tenir la recerca per 

finals de març, segurament serà el mes d'abril. 

La Montse Arroyo convida a les entitats a què si tenen dubtes poden trucar al Servei. 

S'obre el torn d'intervencions. 

L'Esperança Foix fa una demanda concreta a la regidora. Demanar a la regidora 

d'Educació de Vilafranca un informe detallat sobre els ajuts als vetlladors amb infants 

amb necessitats especials que hi ha hagut als menjadors de les escoles, curs 2022-23. 

Per veure les demandes amb infant amb necessitats especials que hi ha hagut i quants 

infants han rebut l'ajut? Quants vetlladors/es han estat a les escoles? En general 

l'informe seria per veure des de la Comissió com anat aquest tema dels vetlladors/es 

per infants amb necessitats especials. 

La Trini d'Autisme en futur comenta que l'Ajuntament no posa cap vetllador, sí que la 

Generalitat ha començat a posar hores de vetlladors en alguna escola per infants amb 

necessitats especials. Exemple, l'escola Baltà, la Generalitat ha posat 10 hores de 

vetlladors. Però les hores de la generalitat són a casos molt extrem, i no hi ha tots els 

infants amb necessitats especials. Les afes (AMPAS) també financen algunes persones 

vetlladores. 

La Carme Garrido fa el resum dient: La Comissió vol saber si les necessitats educatives 

dels infants amb necessitats especials estan cobertes a Vilafranca del Penedès. Es 

necessiten dades per poder veure la situació. 

Es pren nota de la demanda i serà enviada a Educació. 

La Trini d'autisme en futur, pregunta si el servei de Ludoteca i poden assistir infants amb 

necessitats educatives especials. 

La regidora contesta que sí, però cal fer inscripció de l'hora perquè el servei pugui 

atendre a més cura a l'infant. 

La Montse Arroyo dona per finalitzada la sessió, agraeix la participació de totes i 

comenta que a la pròxima trobada s'anirà treballant els temes de la comissió. 

 

Esmena 1: L’associació Univers Penedès , al no poder assistir a la reunió envia per 

correu les  següents aportacions a alguns punts de l’ordre del dia de la reunió del 13 

de març: 



 
 
  

 

1. Preparació Mostra d’entitats i exposició Capacitats 2023 al fòrum Berger. 

Pluja d’idees 

1. Fotos usuaris de les entitats 

2. Pintures  

3. Roll-up: explicació de les entitats. Audios explicatius 

4. Posar una pantalla/projector amb vídeos mostrant el dia a dia, les activitats de 

les entitats i fer una breu explicació de la finalitat perquè la ciutadania ens 

coneixi i sàpiga què fem per si resulta del seu interès.  

5. Tallers exposats fixes: objectiu posar els 5 sentits en acció.  

- Un “expositor” de textures oculta i la resposta a sota o el final del camí.  

- Un conte popular/ text/ cançó/ el que es vulgui escrit en braille.  

- Auriculars amb un missatge, però distorsionat amb altres sons. 

Sensibilitzar les persones amb audiòfons.  

Reflexió sobre quins són els objectius que es vol aconseguir per poder focalitzar la 

dinàmica del dia de la discapacitat: (hem de tenir en compte el dia en el calendari i els 

recursos humans que cada entitat pot disposar) 

- Protagonitzar els nostres usuaris i usuàries amb discapacitat realitzant alguna 

activitat: lectora, musical… 

- Fer cobertura societat - discapacitat?  

- Visibilitzar la discapacitat a la ciutadania   

- Oferir activitats/tallers a la societat, muntar parades?  

➢ Qui fa els tallers?  

➢ Per visibilitzar i sensibilitzar la inclusió?  

➢ Col·laboració econòmica? 

- Oferir activitats als usuaris de les entitats?  

2. Activitats pel nou Catàleg dels centres de primària. 

Com a Univers Penedès, ja sabeu que per part dels nostres usuaris queda cobert amb 

Mas Albornà. I per temes laborals i de temps no podem fer-nos càrrec de cobrir aquesta 

activitat.  
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